
 

Protokół nr XVI/2015 r 

z obrad sesji Rady Gminy Raków 

z dnia 30  grudnia 2015 r. 

                  Sesja rozpoczęła się o godz. 9.00 w sali konferencyjnej Urzędu Gminy w Rakowie ul. 

Ogrodowa1. 

                Obradom sesji przewodniczył Pan Jerzy Nowak – Przewodniczący Rady, który otworzył obrady 

sesji oraz powitał wszystkich obecnych. 

             Z ogólnej liczby 15 radnych, udział w obradach wzięło 15 radnych. Lista obecności radnych stanowi 

załącznik nr 1 do niniejszego protokołu.  Przewodniczący Pan Jerzy Nowak stwierdził quorum.                   

 W obradach sesji udział wzięli: 

Pani Alina Siwonia – Wójt Gminy Raków, 

Pani Jadwiga Milewicz – Z-ca Wójta, 

Pani Anna Pleban – Skarbnik, 

Pani Krystyna Urbanowska - Sekretarz 

Sołtysi z terenu gminy Raków – lista obecności sołtysów stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu. 

W obradach sesji wzięła również udział pani Nina Kozłowska |Przewodnicząca Komisji Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii w Gminie Raków. 

Przewodniczący przedstawił proponowany porządek obrad sesji, z którym radni mieli okazję 

zapoznać się podczas obrad komisji  oraz na bazie rozesłanych im przed sesją dokumentów. 

Porządek obrad przedstawiał się następująco: 

1.  Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum. 

2. Przedstawienie i przyjęcie porządku obrad sesji. 

3. Zatwierdzenie protokołu z poprzedniej sesji. 

4. Informacja Wójta Gminy Raków o podjętych działaniach między sesjami. 

5. Informacja Przewodniczącej Komisji Spraw Społecznych Rady Gminy Raków z posiedzenia 

komisji. 

6. Informacja Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów Rady Gminy Raków z posiedzenia 

komisji. 

7. Informacja Przewodniczącego Komisji Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Rozwoju 

Gospodarczego Rady Gminy Raków z posiedzenia komisji. 

8. Podjęcie uchwał w sprawie:   

a) Zmiany  Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raków na lata 2015-2028, 

b)  Zmian w budżecie gminy na 2015 r, 

c) Uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raków na lata 2016-2029, 

d) Uchwalenia budżetu Gminy Raków na rok 2016, 

e) Prowadzenia wspólnej obsługi jednostek organizacyjnych Gminy Raków, 

f) Określenia zasad i kryteriów rekrutacji do klas pierwszych szkól podstawowych i gimnazjum, 



dla których organem prowadzącym jest Gmina Raków, 

g) Uchwalenia Programu Wspierania Rodziny w Gminie Raków na lata 2016-2018, 

h) Uchwalenie Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 

oraz Przeciwdziałania Narkomanii na rok 2016.  

9. Wolne wnioski i zapytania. 

10. Zamknięcie obrad sesji. 

Po przedstawieniu proponowanego porządku obrad, Przewodniczący zwrócił się do radnych z zapytaniem 

czy nie ma uwag odnośnie przedstawionego porządku obrad. W wyniku ich braku  Przewodniczący zarządził 

głosowanie nad przyjęciem przedstawionego porządku obrad. Porządek został przyjęty jednogłośnie. 

ad.3 

Przewodniczący zarządził głosowanie w sprawie przyjęcia protokołu z poprzedniej sesji bez odczytywania. 

Protokół w wyniku głosowania  został przyjęty jednogłośnie. 

ad.4  

Informacja Wójta Gminy Raków o działaniach podjętych między sesjami. 

27.11. Odbyło się spotkanie z przedsiębiorcami na temat możliwości pozyskiwania środków unijnych. W 

spotkaniu uczestniczył przedstawiciel Urzędu Marszałkowskiego, Wojewódzkiego Urzędu Pracy, Lokalnej 

Grupy Działania. Omówiono możliwości pozyskiwania środków z RPO, Leadera, ,PROW-u. Uczestniczyło 

w spotkaniu około 30 osób. Przybyły również osoby spoza naszej gminy, posiadające na naszym terenie 

nieruchomości i zainteresowane rozwojem działalności gospodarczej. Można również było skorzystać z 

indywidualnych konsultacji. Gminie zależy na promowaniu wszelkiej przedsiębiorczości wpływającej na 

rozwój naszych miejscowości i tworzeniu nowych miejsc pracy. Takie spotkania staramy się organizować 

cyklicznie, jak również w ramach naszych możliwości, wspierać i doradzać w kwestiach działalności 

gospodarczej. Osobą do kontaktu jest z ramienia gminy pan Dariusz Jóźwik. 

3.12. Na terenie tamy, przy zbiorniku Chańcza odbyła się uroczystość związana z 30 letnim 

eksploatowaniem zbiornika. Zaprezentowano 30 letnia historię zbiornika, wspomniano o latach jego 

budowy. W uroczystości brały udział osoby związane z tą inwestycją. 

4.12 Odbyło się spotkanie z dyrektor Banku Żywności. GOPS  podpisze umowę na regularne pozyskiwanie z 

Banku podstawowych artykułów żywnościowych dla mieszkańców naszej gminy. Lista obejmuje 18 

artykułów żywnościowych. Okres umowy ma wynosić 5 lat. Każdy mieszkaniec może zgłosić się do Gopsu i 

uzyskać pomoc. Może to być pomoc jednorazowa bądź stała w zależności od sytuacji rodziny. 

6.12 W Celinach , dzięki radnemu panu Stanisławowi Gratce i Stowarzyszeniu Tradycja i Nowoczesność 

odbyła się zabawa mikołajkowa dla dzieci  

7.12 Konwent Wójtów na którym podsumowano finansowanie w latach 2007 – 2013 oraz przedstawiono  

formy finansowania na lata następne z programów RPO, PROW. O tych możliwościach informowała pani  

Mirosława Mochocka z PROW-u oraz pani Irena   Sochacka Dyrektor Departamentu Funduszy 

Strukturalnych przy Urzędzie Marszałkowskim 

12.12 Z inicjatywy Koła Gospodyń Wiejskich i Ochotniczej Straży Pożarnej odbyło się spotkanie opłatkowe, 

z mieszkańcami. Zaszczycił je swoją obecnością pan Marszałek  Piotr Żołądek. 



14.12 Podpisano akt notarialny  na sprzedaż działki w Mędrowie o powierzchni 1ha, 8 a  za 16 160 zł  

15.12 Odbyła się konferencja dotycząca trasy rowerowej Polski Wschodniej. Zorganizowana przez ROT. 

Trasa obejmuje 5 województw. Wiodąca role pełnił obok Rot-u Urząd Marszałkowski województwa 

świętokrzyskiego. Promocja ścieżek rowerowych jest bardzo duża.. Mogą się z nią Państwo zapoznać w 

telewizji. 

16.12 Dokonano odbioru technicznego 500 m odcinka drogi w Życinach, realizowanego  ze środków  

Ministerstwa  Administracji i Cyfryzacji  – z tzw,” powodziówki” za kwotę 145.143 zł. Inwestycje 

realizowała firma Dylmex.. 

17.12 Spotkanie z Marszalkiem Adamem Jarubasem w sprawie przesunięcia dotacji na budowę drogi  

wojewódzkiej z Chańczy  do Nowej Hucie na rok 2016. Spowodowane to jest koniecznością uzyskania przez 

firmę przygotowującą studium wykonalności pod inwestycje  decyzji środowiskowej, a co za tym idzie 

wydłużeniem procesu inwestycyjnego. Środki zostaną przesunięte. 

18.12 W Zespole Szkolno Przedszkolnym w Rakowie  odbyła się Akademia Bożonarodzeniowa 

19.12 Spotkanie opłatkowe w Chmielniku zorganizowane przez Stowarzyszenia „ Różane Wzgórze” – 

stowarzyszenie skupiające głównie hodowców koni. 

20.12 Wigilia w Celinach dla mieszkańców zorganizowana przez radnego Stanisława Gratkę. W opłatku 

uczestniczył Starosta pan Michał  Godowski oraz Członek Zarządu Województwa pan Piotr Żołądek. 

21.12 Posiedzenie Powiatowej Rady Rynku Pracy, która dotychczas funkcjonowała pod nazwą Powiatowa 

Rada Zatrudnienia. Zmieniła nazwę w związku ze zmianą ustawy.  Na spotkaniu omówiono zadania rady.  

Wybrano także Przewodnicząca, którą została Pani Alina Siwonia. Funkcja ta jest funkcją społeczną, którą 

już pani Wójt pełniła przed zmianą wspomnianej ustawy. 

W tym samym dniu odbyły się Jasełka na których nasi milusińscy wraz z rodzicami wystąpili na scenie. Nad 

całością artystycznego przedsięwzięcia czuwała pani Mirosława Foryś. 

22.12 W Banku Spółdzielczym podpisano umowę kredytowa na kwotę 1 mil 600 tys zł. 

23.12 W szkołach w Szumsku, Ociesękach i Rakowie odbyły się wigilie. Uczestniczyła w nich pani Jadwiga 

Milewicz i Pani Alina |Siwonia. 

W tym dniu podpisano również umowę na projekt wodociągu w Rakówce wraz z przejściem do zwartej 

zabudowy do miejscowości Pułaczów. Projekt realizować będzie firma z Radomska. Kwota projektu 99.870 

zł . Projekty maja zostać ukończone do października 2016 r. 

Odbyło się również spotkanie wigilijne w Komendzie Policji w Kielcach. 

28.12 W wyniku wygranego przetargu została podpisana umowa z firmą PHU Zieliński na odbiór i transport 

odpadów z terenu naszej gminy za kwotę 154.800 zł. 

W sprawie dostępu naszych mieszkańców do sieci internetowej i wyłonienia firmy obsługującej w tym 

zakresie nasz teren, to niestety do dnia dzisiejszego nie wpłynęło jakiekolwiek zgłoszenie. Trwają natomiast 

rozmowy jednej z ewentualnie zainteresowanych firm z Politechniką Świętokrzyską w sprawie pozyskania 

środków na rozbudowę sieci, a tym samym zwiększenia możliwości dostępności internetu na naszym terenie. 

Ponadto trwają bieżące remonty dróg polegające na wyrównywaniu nawierzchni. Z tak zwanej” 

powodziówki” zrealizowano remont drogi powiatowej na odcinki 1 km w Celinach oraz odcinek 1,5km w 



kierunku miejscowości  Głuchów Lasy za kwotę 391 tys. złotych. 

Ku zakończeniu maja się prace związane z zadaszeniem na rynku w Rakowie. 

Miłą wiadomością i satysfakcjonującą jest to , że Gmina Raków w Ogólnopolskim rankingu 1600 gmin 

wiejskich zdobyła 40 miejsce w pozyskiwaniu środków zewnętrznych w latach 2004 – 2014, w przeliczeniu 

na mieszkańca  ( 4408 zł na 1 osobę zamieszkująca gminę), a 3 w  województwie świętokrzyskim. Przed 

nami z gmin świętokrzyskich uplasowała się gmina Solec Zdrój oraz Kije.  

Na koniec swojej wypowiedzi Pani Wójt zaprosiła na Sylwestera pod gwiazdami na rynek w Rakowie oraz  

złożyła życzenia noworoczne. 

Pan Przewodniczący Jerzy Nowak zwrócił się z zapytaniem czy kwota przewidziana na odbiór odpadów z 

terenu naszej gminy jest wyższa, niższa czy tez na poziomie z tamtego roku. 

Pani Wójt poinformowała, iż w stosunku do roku ubiegłego, kwota jest niższa za odbiór i transport, 

natomiast gmina płaci również za składowanie odpadów. Jeżeli odpady są dobrze i prawidłowo 

posegregowane to możemy liczyć na obniżenie kwoty za składowanie. Gdyby natomiast ilość odpadów 

zmieszanych drastycznie wzrosła to cena za składowanie automatycznie będzie większa. W wyniku 

przeprowadzonej analizy kwota zabezpieczona powinna w zupełności wystarczyć. 

ad.5 

Informacja Przewodniczącej Komisji Spraw Społecznych z posiedzenia w dniu 29.12.2015 r 

Przewodnicząca pani  Gołyska Małgorzata poinformowała Radę, że  Komisja zapoznała się z ośmioma 

projektami uchwał. Informacji udzielała Pani skarbnik Anna Pleban w zakresie projektów uchwał  

dotyczących budżetu i wieloletniej prognozy finansowej. Informacji oraz odpowiedzi na zapytania radnych 

udzielały panie  Alina Siwonia i Jadwiga Milewicz. W obradach komisji uczestniczyła również pani Anna 

Adamczyk z ramienia GOPS. Wszystkie projekty uchwał zostały omówione i zaopiniowane pozytywnie. 

ad.6. 

Informacja Przewodniczącego, Komisji Budżetu i Finansów z posiedzenia w  dniu 28.12.2015 r 

Pan Ambroziński Miriosław Przewodniczący Komisji przekazał zebranym, iż wszystkie dokumenty na 

sesję zostały szczegółowo omówione , przeanalizowane i zostały zaopiniowane pozytywnie. 

 ad.7 

Informacja  Przewodniczącego Komisji  Rolnictwa,  Ochrony  Środowiska i Rozwoju Gospodarczego z 

posiedzenia w  dniu 28.12.2015 r 

Przewodniczący pan Czesław Bęben poinformował radnych, że komisja dokonała oceny materiałów na sesje 

i po wyjaśnieniach pani Anny Pleban, Jadwigi Milewicz oraz pani Wójt, a także pani Anny Adamczyk 

zaopiniowała je pozytywnie. 

Ad.8. 

Przystąpiono do uchwalania uchwał: 

Pierwszym projektem omawianym przez radnych był projekt Gminnego Programu Profilaktyki i 

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na rok 2016.  

Przewodniczący poprosił panią Ninę Kozłowska przewodnicząca gminnej komisji do zapoznania radnych z 

założeniami programu. 



Na wstępie pani Nina Kozłowska poinformowała zebranych, iż projekt programu powstał zgodnie z ustawą o 

wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi , wytycznych Narodowego Programu 

Profilaktyki i Rozwiązywaniu Problemów Alkoholowych, rekomendacji Państwowej Agencji 

Rozwiazywania Problemów Alkoholowych oraz diagnozy  ogólnopolskiej przeprowadzonej w ramach 

programu Europejskiego Programu Badań Ankietowych w Szkołach ( ESPAD) i diagnozy gminnej.  

W programie zostały przewidziane środki w wysokości 78 tysięcy złotych  na realizację zadań z zakresu: 

pomocy terapeutycznej i rehabilitacyjnej dla osób uzależnionych oraz ich rodzin, pomoc prawną i 

psychologiczną dla rodzin dotkniętych alkoholizmem i przemocą, pomoc pedagogiczną i terapeutyczną dla 

dzieci z rodzin dotkniętych problemami alkoholowymi lub  narkotykowymi, ,prowadzenie profilaktyki w 

tym działalności informacyjnej i edukacyjnej, szczegółowych zasad wydawania i cofania zezwoleń na 

sprzedaż napojów alkoholowych, wspomaganie instytucji ,  stowarzyszeń i organizacji pozarządowych oraz 

osób fizycznych  w akcjach mających na celu przeciwdziałanie zagrożeniom alkoholowym i narkotykowym 

oraz wspieranie i inicjowanie programów i projektów współfinansowanych ze środków zewnętrznych. 

Pan Jerzy Nowak zwrócił się z zapytaniem  o skale problemów alkoholowych i narkotykowych występującą 

w naszej gminie. 

Pani Nina Kozłowska poinformowała, że problem alkoholowy i związana z nim przemoc domowa 

występuje. 

Problemem w jej zwalczaniu jest brak miejsc terapeutycznych oraz  długotrwałe realizowanie wniosków o 

przymusowe leczenie. Radna pani Teresa Strzelecka poprosiła o przybliżenie tematu związanego z 

występowaniem narkotyków na naszym terenie. Jeżeli chodzi o narkotyki to są sygnały  o ich występowaniu 

poinformowała pani Kozłowska, ale bezpośrednio nie trafiają one do komisji, być może na Policję. Pan 

Wiesław Grotkowski wyjaśnił, że konkretnych sygnałów nie ma. W dalszej części wypowiedzi pani 

Kozłowska poinformowała, że  sygnały związane z występowaniem narkotyków, jeżeli się pojawiają jest 

zdecydowanie niższa niż w gminach miejskich. Może się jednak zdarzyć ,że bezpośrednio się z tym 

problemem zderzymy, toteż komisja  na stałe współpracuje  z Komisariatem Policji w Rakowie. Gminna 

Komisja w problemach związanych z narkomanią głównie opiera się na profilaktyce. Wracając natomiast do 

problemów alkoholowych to komisja współpracuje z Staszowskim Ośrodkiem Trzeźwości i kieleckim 

oddziałem. 

Pan Jerzy Nowak zapytał czy mieszkańcy z naszej gminy uczestniczą w terapeutycznych mitingach.  

Nasi mieszkańcy kierowani są na takie mitingi do Staszowskiego Ośrodka Trzeźwości ,odparła pani Nina, 

jak również uczestniczą, w przypadku dobrowolnej zgody, w zajęciach terapeutycznych dochodzących. 

Takie zajęcia są prze Komisje monitorowane. Komisja ściśle współpracuje również ze szpitalem w 

Morawicy. 

Radna pani Danuta Król zapytała co należy rozumieć przez tzw. „ zawieszone działania” ujęte w punkcie 

programu dotyczącego obowiązkowego leczenia odwykowego. 

Pani Kozłowska wyjaśniła że zawieszenie oznacza iż osoba dobrowolnie poddała się leczeniu, uczęszcza na 

zajęcia terapeutyczne potwierdzone zaświadczeniami, lub rodzina na skutek poprawy sytuacji wnioskuje o 

zakończenie terapii. Natomiast w przypadku stwierdzenia uchybień podczas monitorowania przebiegu 



leczenia, sprawa zostaje odwieszona.. Oznacza to , że zawieszenie to nie całkowite załatwienie sprawy i 

uznanie jej za niebyłą, tylko zawieszenie na czas terapii. 

Radna pani Danuta Król poprosiła również o informacje dotycząca dopalaczy. 

Pani Kozłowska poinformowała, że na terenie naszej gminy nie ma sygnałów dotyczących tego zjawiska, ale 

zagrożenie tym problemem istnieje w kraju. Problem z dopalaczami jest bardzo trudny, gdyż ich skład 

chemiczny stale ulega modyfikacją i brak jest miarodajnych testów do ich wykrywania. Komisja mając na 

uwadze ciężar problemu organizuje spotkania profilaktyczno -  edukacyjne z rodzicami i młodzieżą. 

W nawiązaniu do wypowiedzi, pan Wiesław Grotkowski poinformował, że nie ma żadnych prowadzonych 

spraw związanych z dopalaczami. Istnieje również strona internetowa dla młodzieży informująca nie tylko o 

dopalaczach ale i narkotykach, jak również można tam uzyskać anonimową pomoc. Adres strony 

udostępniany jest młodzieży. 

W wyniku braku dalszych pytań, Przewodniczący zarządził glosowanie nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych. Uchwała została przyjęta jednogłośnie. 

Kolejny projekt uchwały  dotyczył Zmiany  Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raków na lata 

2015-2028. W związku z dokładnym omówieniem projektu na posiedzeniach poszczególnych komisji, nikt z 

zebranych nie miał dodatkowych pytań, przystąpiono zatem do głosowania. 

Uchwałę przyjęto jednogłośnie. 

Uchwała dotycząca  Zmian w budżecie gminy na 2015 r. Ze względu na brak pytań ze strony radnych 

przystąpiono do głosowania. 

Uchwałę przyjęto jednogłośnie. 

Kolejnym projektem była uchwała w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raków na lata 

2016-2029. 

W wyniku braku pytań przystąpiono do głosowania. 

Uchwałę przyjęto przy 14 głosach „ za” i 1 głosie wstrzymującym. 

Kolejnym punktem obrad było Uchwalenie budżetu Gminy Raków na rok 2016. 

Przewodniczący poprosił skarbnik panią Annę Pleban o przedstawienie zadań inwestycyjnych jakie maja być 

realizowane w roku 2016. 

Pani skarbnik przedstawiła zadania wraz z kwotą przewidziana na ich wydatkowanie. 

Całościowy budżet po stronie dochodów wynosi 18 mln 730 tys 836 zł, po stronie wydatków 18 880 836 zł. 

Wydatki tzw. majątkowe – kwota 1. 619.457 zł 

Projekty wodociągów – 160 tys. zł 

Sieć wodociągowa w Rakówce – 120 tys. zł 

Audyt oczyszczalni ścieków „ Lemna” – 21 tys.zł 

Przydomowe oczyszczalnie ścieków w ramach projektu – około 100 szt – 62 tys.zł 

Ścieżka rowerowa Szydłów -  Nowa Słupia 14.,454 zł 

Dokumentacja obwodnicy Ociesek – 198.669 zł 

Przebudowa dróg w Rembowie i Drogowlach – 656.234 zł 

Ochrona obszarów Natura 2000 – 33.091 zł 



Termoizolacja budynków użyteczności publicznej  audyt – gimnazjum, SP Szumsko i budynek urzędu gminy 

– 31 tys. zł 

Zakup lekkiego samochodu ratowniczego – 150 tys. zł 

Wyposażenie samochodu Straży Pożarnej z Ociesęk – 10 tys. zł 

Budowa ogrodzenia przy ZSP w Rakowie- 10 tys. zł 

Audyt oświetlenia ulicznego gminy Raków – 20 tys. zł 

To są najważniejsze inwestycje przewidziane do realizacji w roku 2016. 

Radny Pan Damian Szpak  zwrócił uwagę zebranych na koszt promocji gminy w wysokości 124 tys. zł  

W punkcie tym ujęte są: organizacja imprezy „ W dzień Świętej Tekli ziemniaki będziem piekli” oraz  

wydawanie lokalnego kwartalnika Rakowskie Aktualności Kwartalne. Jest to duża kwota i może należałoby 

ją zmniejszyć. Pani  Skarbnik odparła ze kwota ta obejmuje wszelkie  koszty promocji gminy, w punkcie 

ujęte zostały tak jak wspomniał pan Szpak  dwie pozycje. Natomiast działań może być więcej np. 

zastanawiamy się nad drugą imprezą pn „ Dzień Rakowa”. 

Pan Szpak – zwrócił uwagę że „Dzień  Rakowa” nie został ujęty. 

Pani Teresa  Strzelecka uważa że  przy zakładanych dochodach koszty na promocję są za duże, zwłaszcza 

na imprezy. 

W odpowiedzi Pani Wójt wyjaśniła że koszty  przewidziane na promocje wcale nie są zbyt duże. Każda 

gmina ma w swoim kalendarzu imprez przynajmniej jedną uroczystość. Dzień Świętej Tekli jest imprezą 

sztandarową naszej gminy o bardzo szerokim zasięgu nawet ponadregionalnym .Przy organizacji imprez 

korzystamy ze sponsoringu i środków zewnętrznych. Zastanawiamy się również,  w ramach kontynuacji 

ubiegłorocznej imprezy otwarcia rynku, nad zorganizowaniem uroczystości pn „ Dzień Rakowa”. Decyzja w 

tej kwestii zapadnie po spotkaniu z mieszkańcami zaangażowanymi w przygotowanie wystawy w Domu 

Wójta . Jeżeli będzie taka wola to imprezę zorganizujemy. Na Teklę  oczywiście w ramach oszczędności  

możemy zapraszać gwiazdy mniej znane, ale to odbije się na frekwencji. 

Warto również wspomnieć ze w roku 2017 czekają  nas obchody 450 - lecia Rakowa i już teraz trzeba 

myśleć by wypadły one godnie. 

Pani Danuta Król  powiedziała, że zgadza się z panią Wójt, ale w części, bo rozumie, jak ważna jest waga 

promocji jednostki samorządu terytorialnego (gminy), ale uważa, że jej koszty przewidziane na imprezy są 

za wysokie. Jako radna też rozmawia z mieszkańcami i opinie na temat organizowania Dni Rakowa (jako 

dodatkowej imprezy) nie są jednoznaczne, wielu mieszkańców uważa, że można środki na promocję wydać 

na inne cele. Jest oczywiście też wielu mieszkańców zainteresowanych imprezami, ale może trzeba ich poin-

formować, jakie są ich koszty. Uważa, że koszty zaplanowane na ewentualną drugą imprezę można przezna-

czyć na stałą ekspozycję  w Domu Wójta. Bo cóż to oznacza promocja poprzez zorganizowanie imprezy? 

Mamy później np. artykuł w Echu Dnia, na stronie internetowej Urzędu Gminy, w biuletynie naszym RAK, 

ale jakie to to przełożenie gospodarcze, jakie nam zostają zyski.Jeśli chodzi o imprezę "W dzień Św. Tekli, 

ziemniaki będziem piekli", to rozliczenie ubiegłorocznej Tekli zamknęło się kwotą  wydanych środków w 

wysokości ponad 96 tys.W tym rzeczywiście były pozyskane środki zewnętrzne, jak pani Wójt podkreślała, 

ale nie były to jakieś duże kwoty. Bo wpłynęła kwota z opłaty za wyłączność od firmy "DAGAMIX" - 10 



tys., darowizny  od osób fizycznych i firm - ponad 15 tys. złotych, a także gmina pozyskała środki zewnętrz-

ne na realizację projektu - niecałe 10 tys. zł. I były jeszcze darowizny rzeczowe - wyroby wędliniarskie od 

Firmy Zychowicz na kwotę ok. ponad 400 zł i ziemniaki (kilak ton) od mieszkańców, sołtysów, radnych, 

różnych osób. Wszystkie pozyskane środki są ważne, ale nie jest to w ogólnym rozliczeniu duża kwota. Ro-

zumie, że Tekla wrosła w klimat i stała się imprezą znaną nie tylko w gminie, ale i w regionie i powinna 

pozostać w kalendarzu imprez, ale można się zastanowić, czy nie warto angażować gwiazd z niższej półki za 

mniejsze pieniądze. I proponuje wszystkim zastanowić się, czy przy tak skromnym budżecie gminy i innych 

wydatkach, koniecznością są Dni Rakowa. Co do Dni Rakowa, na pytanie pani Wójt, to co pani radna pro-

ponuje, pani Król odparła, że proponuje z organizacji tej imprezy zrezygnować". Pan Mariusz Ozdoba za-

proponował by wydatki przeznaczone na imprezę wykorzystać na inne cele, przydatne mieszkańcom w ich 

życiu codziennym. Jako przykład dał zdobycie przez jego klacz I miejsca w ogólnopolskim konkursie  o 

czym napisano  artykuł w ogólnopolskim kwartalniku  branżowym. Nazwał to promocją przez duże P. Tyle 

tylko żeby dojechać z koniem na konkurs sam musiał wykonać drogę dojazdową ze swojej posesji. Jak za-

tem koszty wydane na promocje przekładają się na codzienne życie mieszkańców. Dlaczego nie ma pienię-

dzy na remonty dróg, użytecznych dla mieszkańców, którzy płacą gminie podatki. Więcej uwag i wniosków 

nie było, zatem Przewodniczący zarządził głosowanie. Za uchwaleniem ustawy budżetowej na 2016 rok 

głosowało 12 radnych „:za” 3 radnych wstrzymało się od głosu Kolejna uchwała w sprawie Prowadzenia 

wspólnej obsługi jednostek organizacyjnych Gminy Raków. Przewodniczący, z racji braku pytań, zarzą-

dził głosowanie. Uchwała została przyjęta przy 2 głosach wstrzymujących i 13 głosach –„za”. Zgodnie z 

porządkiem obrad kolejna uchwała dotyczyła określenia zasad i kryteriów rekrutacji do klas pierwszych 

szkól podstawowych i gimnazjum, dla których organem prowadzącym jest Gmina Raków .Głos zabrał pan 

Mariusz Ozdoba, który zwrócił się z zapytaniem dlaczego pomija się w uchwale szkołę którą prowadzi 

stowarzyszenie , którego jest prezesem .Pani Jadwiga Milewicz wyjaśniła ,że uchwała, zgodnie z przepisa-

mi, dotyczy szkół, które są prowadzone przez gminę. Pan Ozdoba odparł, że szkoły są prowadzone na tych 

samych zasadach i też go obowiązuje ustawa o systemie oświaty, a prowadzenie szkoły przez Stowarzysze-

nie został powierzone w drodze uchwały przez gminę. Pani Wójt dodała, że stowarzyszenie jest podmiotem 

niezależnym, gmina jedynie przekazuje dotację, rozlicza sposób jej wydatkowania oraz użycza budynek, 

natomiast nie może ingerować w inne działania np. w rekrutację. Gmina opiera się na przepisach prawnych 

podobnie na takich przepisach winno opierać się stowarzyszenie. Owszem obowiązuję gminę i stowarzysze-

nie  ustawa o oświacie ale zupełnie różne w innych sferach działalności. Pan Ozdoba uznał, że wzoruje się 

na samorządzie i powinien dostać materiały na sesję tak jak radni. Pani Wójt  poinformowała, że sołtysi 

zapraszani są na sesję i przedstawiony jest im porządek obrad. Natomiast uchwały stanowią akty prawa 

miejscowego i po ich uchwaleniu przez Radę oraz po sprawdzeniu pod katem prawnym przez jednostkę 

Nadzoru przy Urzędzie Wojewódzkim są ogólnodostępne na stronie internetowej urzędu. Przewodniczący 

Pan Nowak stwierdził że stowarzyszenie działające na mocy innej ustawy niż samorząd nie może się wzo-

rować na jego uchwałach, a jedynie opierać .Podjęte uchwały znajdują się na stronie internetowej, natomiast 

projekty uchwał otrzymują radni by na posiedzeniach komisji mogli je opiniować. Niejednokrotnie projekty 

w czasie procedowania ulegają zmianie i dopiero podjęte przez Radę Gminy i sprawdzone przez Nadzór są 



publikowane na stronie internetowej. Pani Danuta Król, odnosząc się do wcześniejszych wypowiedzi 

przedmówców, podkreśliła, że rozumie, iż szkoła prowadzona przez stowarzyszenie nie może być umiesz-

czana w uchwałach Rady Gminy, ale wydaje się jej, że intencją pana Ozdoby, prezesa Stowarzyszenia pro-

wadzącego szkołę w Bardzie, jest to, by ta szkoła pozostała w kręgu zainteresowań gminy. By było wiadomo 

jakie działania podejmuje, jakie ma osiągnięcia i jakie być może problemy. Bo choć jej organizatorem jest 

już teraz nie samorząd, tylko stowarzyszenie, to dalej szkoła w Bardzie jest naszą szkołą, służącą dzieciom, 

mieszkańcom naszej gminy. I zapytała panią J. Milewicz, Zastępcę Wójta, jako osobę kompetentną w zakre-

sie oświaty w gminie, czy jest taka możliwość, by np. radni na komisjach, sesjach mogli być informowani o 

tym, co się dzieje w szkole w Bardzie.  Pani Milewicz odparła ,że nie bardzo wie, nie rozumie, w jaki spo-

sób by miała te informacje o szkole w Bardzie pozyskiwać i przedstawiać, bo organem prowadzącym tę 

szkołę jest stowarzyszenie, a nie gmina, a stowarzyszenie reprezentuje pan Ozdoba.  Pan Przewodniczący 

Jerzy Nowak odparł, że nic nie stoi na przeszkodzie by działalność placówki w Bardzie zaprezentować na 

sesji. W tym celu zaprasza i panią Dyrektor szkoły na sesje . Pan Ozdoba odparł, że on zatrudnia panią Dy-

rektor i on jej płaci wynagrodzenie więc on będzie decydował w jakiej formie i kto ma zaprezentować szko-

łę. Pani Wójt podsumowała wypowiedzi proponując by objąć placówkę w Bardzie identycznymi sprawoz-

daniami z działań i wyników jakie składają pozostałe szkoły. Takie sprawozdania pozwolą na zaprezentowa-

nie dorobku .Pani Dorota Grzegorczyk sołtys wsi Papiernia zwróciła uwagę, że w gminie są również dzieci, 

zwłaszcza z Papierni które uczęszczają do szkoły w Drugni. Gmina ich nie dowozi robią to rodzice przy 

ogromnych trudnościach bo nie ma drogi dojazdowej do wsi. Jeżdżą duktem leśnym. Pani sołtys wspomniała 

o rozmowach z Nadleśnictwem w tej sprawie, ale ze względu na formy własności sprawa jest w dalszym 

ciągu nierozstrzygnięta. Wspomniała również o wizerunku wsi na tle innych miejscowości gminnych. Brak 

drogi dojazdowej brak wodociągu plasuje ją na ostatnim miejscu. Pan Przewodniczący zwrócił uwagę zebra-

nym, że odbiegają od porządku obrad, przypominając że jesteśmy w punkcie uchwalanie uchwał a nie wol-

nych wniosków. Zaproponował by dyskusję w tym temacie kontynuować za parę minut. Zwrócił się do ze-

branych czy w temacie omawianej uchwałysą jeszcze jakieś zapytania. W wyniku braku zarządził glosowa-

nie. Uchwałę przyjęto jednogłośnie.Ostatnią uchwala do podjęcia to uchwalenie Programu Wspierania Ro-

dziny w Gminie Raków na lata 2016-2018. W wyniku braku pytań przystąpiono do głosowania. Uchwała 

została przyjęta jednogłośnie. 

Ad.10 Wolne wnioski i zapytania. 

Przed oddaniem głosu zebranym, Przewodniczący zachęcił radnych do udziału w akcji czytania dzieciom. 

Akcja prowadzona jest przez panią Mirosławę Foryś w przedszkolu w Rakowie. Poprosił radnych o udział i 

zgłaszanie się pod podany numer w otrzymanych materiałach. 

Pan Damian Szpak w imieniu rodziców dzieci dowożonych do szkoły w Rakowie poprosił o wyrównanie i 

podsypanie żwirem miejsca zatrzymywania się autobusu przy szkole, ponieważ nagromadzone tam błoto 

sprawia iż dzieci wracają do domów bardzo ubłocone. Następnie zadał pytanie czy działka nr 979/3, której 

wznawiamy granice, widniejąca w ewidencji gruntów jako droga przebiega przez cmentarz żydowski. 

Pan Mariusz Ozdoba ponowił prośbę o tabliczki informacyjne dla miejscowości Bardo, tak bardzo 



niezbędne dla służb medycznych, policji i poczty. Zwrócił także  uwagę na braki w oświetleniu dróg. 

Radny Czesław Bęben zaapelował by znalazły się środki na krótki odcinek drogi w Nowej Hucie. 

Radny Pan Damian Szpak zaapelował do Przewodniczącego aby spowodował  by Przewodniczący komisji 

składając na sesji sprawozdania z przebiegu posiedzeń robili to szczegółowo i omawiali uwagi oraz wnioski 

jakie na posiedzeniu zostały poruszone. Pani Teresa Strzelecka poprosiła o informacje jaki mamy stopień 

procentowy zadłużenia gminy. Pani Danuta Król wróciła do kwestii poruszonej przez pana Ozdobę w 

sprawie materiałów na sesje dla sołtysów, przywołując odpowiedni paragraf Statutu Gminy Raków, który 

mówi, że zgodnie ze statutem sołtysi winni otrzymywać materiały na takich samych zasadach jak radni. "Na 

takich samych zasadach" oznacza nie tylko zapraszanie sołtysów na sesje, ale wyposażanie ich w takie same 

materiały, jak radnych .Pan Przewodniczący poinformował, że sołtysi są zapraszani na sesje i otrzymują 

porządek obrad. Nie jest praktykowane wysyłanie wszystkich projektów uchwał i załączników, gdyż sołtysi 

nie biorą udziału w posiedzeniach komisji, na których opiniuje się materiały na sesję,  ani nie głosują nad ich 

przyjęciem w trakcie sesji. Oczywiście można kserować dodatkowo 28 kopii materiałów wraz załącznikami, 

które niejednokrotnie i tak ulegają zmianie w wyniku procedowania. Jest to ponadto dodatkowy koszt w 

postaci papieru, toneru oraz czasu pracy. Pani Danuta Król powiedziała, że oczywiście rozumie sytuację 

dodatkowych czynności i kosztów i zaproponowała, by na stronach BIP-u umieszczać również projekty 

uchwał, co jest zgodne ze standardami, jakie dokumenty powinny być publikowane w BIP, a sołtysom, 

którzy wyrażą taką chęć, wysyłać materiały drogą mailową. Pan Jerzy Nowak obiecał rozpatrzyć ten 

wniosek. Pan Andrzej Banasik zwrócił się z prośbą o umieszczenie w planach remontów drogi przez 

Porębę w kierunku Modrzewiny. Radny pan Stanisław Gratka potwierdził problemy związane z 

miejscowością Papiernia, zwrócił także uwagę na drogi w miejscowościach Korzenno i Głuchów, 

proponując by przy najbliższym naborze wniosków do dnia 15 stycznia umieścić je w projekcie, pomimo 

bardzo zaostrzonych kryteriów związanych ze ścisłą zabudową oraz dojazdami do miejsc użyteczności 

publicznej. Pani Wójt przystąpiła do odpowiedzi na zadane pytania .Zwróciła uwagę, że każdy zgłaszany 

problem jest niezwykle istotny i zapewniła, że nie tylko dla zgłaszających. Jest świadoma zadań 

pozostających jeszcze do wykonania i wie że należy je zrealizować .Wspomniała, że pozostały nam do 

zwodociągowania cztery miejscowości, a było ich znacznie więcej i sukcesywnie w kolejności tam gdzie 

zamieszkuje większa ilość mieszkańców są one realizowane, a więc nadejdzie również i czas na te 

najmniejsze wsie pod względem zaludnienia. Wie , że każdy odcinek drogi jest bardzo ważny, dla niej też, 

nawet ten prowadzący do pól W gminie mamy 400 km dróg i musi minąć trochę czasu by zostały 

naprawione wszystkie. . Poza czasem niezbędne są przede wszystkim odpowiednie środki finansowe. 

Problem Papierni jest dodatkowo o tyle trudny, że jest to działka leśna bez wyznaczonej drogi wewnętrznej. 

Gmina zrobiła około 1000 m w kierunki Papierni od świetlicy w Celinach. Natomiast co do drugiego 

odcinka tej drogi to postaramy się wyrównać powstałe muldy kruszywem. Pani Wójt przypomniała, że 

rozmawiała z Nadleśniczym z Chmielnika w sprawie przejęcia działki leśnej w której ta droga biegnie. 

Wiąże się to jednak z odwrotnym przekazaniem Nadleśnictwu innej działki leśnej o tej samej powierzchni, a 

to wymaga zlecenia geodecie jej wytyczenia i poniesienia dodatkowych kosztów. W roku 2016 zacznie się to 

realizować, ponieważ pan Nadleśniczy poprosił o przesunięcie tego tematu ze względu na ewentualne 



zmiany jakie mogą nastąpić w strukturach Nadleśnictwa. Jeżeli zaś chodzi o dowożenie dzieci do Szkoły w 

Drugni to rodzice mogą je dowozić do Celin, bo dalej autobusy szkolne nie dojadą, a stąd zostaną 

odwiezione do szkoły. Wodociąg w Papierni również jest przewidziany ale jeszcze nie teraz. Pani Wójt 

wróciła do swojej wypowiedzi na ostatniej sesji w sprawie remontowania dróg. Przypomniała, że będziemy 

aplikować na najbliższym naborze składając dwa wnioski zgodnie z obowiązującymi warunkami i kryteriami 

ich oceny. Są to drogi na odcinkach Ocieseki – Sterczyna, Lipiny –Szumsko, Nowa Huta – Podgórze, 

Korzenno przez wieś w stronę prawą rozgałęzienia, Radostów, Zalesie, Głuchów przez wieś, Wólka 

Pokłonna – Wola Wąkopna, oraz w przypadku wystarczających funduszy Chańcza przy zalewie i ul. 

Sienieńskiego w Rakowie. Wnioski zostaną przygotowane zgodnie z wymogami. Złożymy dwa wnioski w 

podziale na odcinki dróg bardziej spełniające wymogi i te które mogą uzyskać mniejszą ilości punktów przy 

ocenie warunków i kryteriów. Oczywiście budżet nie jest zamknięty i w miarę pojawiających się możliwości 

zawsze można w nim dokonać zmian w drodze uchwal, które Państwo podejmujecie. Ponadto liczymy ,że w 

dalszym ciągu funkcjonować będą nabory w ramach Narodowego Programu Przebudowy Dróg Lokalnych 

oraz Ministerstwa Administracji i Cyfryzacji tzw. „ powodziówki”.Tabliczki informacyjne zostały zlecone i 

być może już dzisiaj są do odbioru. Miejsce przystanku autobusów koło szkoły jest regularnie naprawiane, 

ale autobusy, ze względu na swój ciężar, stale powodują zagłębienia terenu. Oczywiście zostanie ono 

poprawione naszymi siłami. Pani Wójt zaznaczyła, że nie jest możliwe, by w Miejscowym Planie urbanista 

zaznaczył drogę przez cmentarz żydowski. Droga ta może biec w sąsiedztwie cmentarza. Dla spokoju 

zostanie to jeszcze raz sprawdzone. Zadłużenie gminy wynosi 10.954.385 zł i stanowi 42,5% . W roku 2007 

kiedy Pani Wójt obejmowała urząd zadłużenie wynosiło 6mln. złotych. Tak więc na przestrzeni 8 lat 

powstało zadłużenie w wysokości 5 mln, co przy takim ogromie zrealizowanych inwestycji nie stanowi 

kwoty dużej i nie do spłacenia.. Bez kredytów nie bylibyśmy w stanie podjąć się żadnej inwestycji. Z 

budżetu stać nas jedynie na zapewnienie wkładu własnego Pan Stanisław Gratka ponowił prośbę o ujęcie 

Papierni we wnioskach na drogi oraz poprosił o przyspieszenie inwestycji wodociągowej w tej 

miejscowości .Pani Wójt odparła, że rozumie postulaty pana radnego, któremu zależy na rozwoju obszaru z 

którego został wybrany, ale Pani Wójt musi brać pod uwagę całą gminę.  Przypomniała, że zostały już 

podjęte działania inwestycyjne w miejscowościach Celiny, Głuchów i  Korzenno . Tak więc proporcje 

podziałów środków inwestycyjnych na poszczególne obszary działań radnych są wystarczające. W sprawie 

oświetlenie miejscowości wszelkie usterki należy zgłaszać do urzędu, który kieruje sprawę do energetyki. 

Pan Ozdoba poinformował, że zgłaszał usterkę, ale w dalszym ciągu nie została ona usunięta. Jeżeli tak, 

odparła Pani Wójt, to zostanie to sprawdzone w odpowiednich służbach i wyegzekwowane .Sołtys pan 

Bolesław Majcherczak poprosił o rozwiązanie problemu stale przeciekającej wiaty przystankowej w 

Rakowie. Pani Wójt zapewniła ,że sprawa zostanie przekazana i w najbliższym czasie zrealizowana. W 

wyniku braku dalszych pytań i wniosków Przewodniczący zamknął obrady sesji. 

 

Protokół sporządziła:                                                                Przewodniczący Rady Gminy 

 

Krystyna Jóźwik                                                                                    Jerzy Nowak 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

        

 

 

 

 


